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سقف وام مسکن جوانان در تهران 
۲ میلیارد تومان شد

سقف تسهیلات حساب جوانان بانک مسکن در سال ۱۴۰۱ تا 
2 میلیارد تومان در تهران افزایش یافت.

به گزارش خبرگزاری تسنیم،  با موافقت بانک مرکزی حداقل مبلغ 
سپرده گذاری برای وام مسکن جوانان از 200 به 400 هزار تومان و سقف 
تسهیلات حساب مذکور از یک میلیارد تومان، 850 و 700 میلیون تومان 
تعیین شده برای سال 1400 به مبالغ 2، 1.7 و 1.4 میلیارد تومان در 
سال 1401 به ترتیب در تهران، مراکز استان ها و شهرهای بالای 200 
هزار نفر جمعیت و سایر مناطق شهری، برای حساب های افتتاحی سال 

1401 افزایش یافت.
افزایشسقفوامقرضالحسنه

همچنین رئیس  دایره اعتبارات بانک های تجاری بانک مرکزی درباره 
افزایش وام قرض الحســنه در سال 1401 عنوان کرد: سقف تسهیلات 
قرض الحسنه اعطایی به اشخاص حقیقی تا 200 میلیون تومان افزایش 

پیدا کرده و دوره بازپرداخت آن 60 ماهه است.
هاشــم مولایی که در مصاحبه با رادیو سخن می گفت افزود: سقف 
تسهیلات اشتغالزایی برای کسب و کار های خرد و کوچک هم به 500 
میلیون تومان افزایش پیدا کرده و دوره بازپرداخت آن حداکثر 84 ماه 
تعیین شده و به بانک های قرض الحسنه مهر و رسالت هم ابلاغ شده است.

وی درباره اینکه چه شــرکت ها و کسب و کار هایی می توانند از این 
تسهیلات استفاده کنند؟ توضیح داد: هدف قانونگذار این است که کسب 
و کار های خرد و کوچک و شرکت های کوچک رونق بگیرد و به تشخیص 
بانک می توانند از این تســهیلات بهره مند شــوند و اشخاص حقیقی و 
کسانی هم که کسب و کاری را راه می اندازند، می توانند به این بانک ها 

برای دریافت مراجعه کنند.
رئیس اتحادیه بارفروشان اعلام کرد

کاهش قیمت گوجه فرنگی و سیب زمینی
رئیس اتحادیه بارفروشــان گفت: بــا کمک و همراهی 
کشاورزان و کامیون داران قیمت سیب زمینی و گوجه فرنگی 

کاهش یافت.
به گزارش خبرگزاری ها، مصطفی دارایی نژاد در پاســخ به اینکه آیا 
قیمت برخی صیفی جات مانند گوجه فرنگی و ســیب زمینی که هفته 
گذشته افزایش یافته بود کاهشی شد یا خیر؟ خبر داد: با کامیون داران 
مذاکره کردیم و 10 درصد به کرایه آنها اضافه و مشکلات مرتفع شد. 
با کشاورزان نیز در مورد قیمت گوجه فرنگی صحبت کردیم. قرار شد 
که کشــاورزان 50 درصد محصولاتشــان را داخل کشور عرضه و 50 

درصد را صادر کنند.
وی ادامه داد: در حال حاضر میوه و صیفی جات ما به کشورهای عراق، 
افغانستان، روسیه، عمان و قطر صادرات می شود. این محصولات را از مرز 
پاوه، مریوان، بانه و قصرشیرین صادر می کنیم. چون محصولات لب مرز 
قیمتش بالاتر از داخل بود کشاورزان راغب بودند بارشان را صادر کنند.

رئیس اتحادیه بارفروشــان اضافه کرد: البته حق آنها هم بود چون 
سال گذشته ضرر بسیاری کردند. به همین جهت به آنها پیشنهاد دادیم 
که نصف محصولات در داخل عرضه شــود و برای صادرات نصف دیگر 
به آنها کمک خواهیم کرد. اما باید صادرات به گونه ای مدیریت شــود 
کــه نظم و تعادل بازار داخلــی از بین نرود. با این حال، چون صادرات 
کار کشــاورز نیست به آنها بسته بندی و بارچینی و اقدامات لازم برای 

صادرات را آموزش دادیم.
دارایی نژاد گفت: کامیون داران و کشاورزان همراه شدند و همه در 
کنار هم برای رفع مشکلات قرار گرفتیم. همین همراهی باعث شد که 
در گوجه فرنگی و ســیب زمینی در میدان مرکزی میوه و تره بار افت 
قیمت دو هزار تا سه هزار تومان داشته باشیم؛ به طوری که در روزهای 
گذشته در میدان مرکزی گوجه فرنگی از 9 تا 12 هزار تومان به صورت 
عمده فروش رفت و در میدان تره بار هم 13 هزار و 500 تومان است. 
قیمت سیب زمینی کهنه شش هزار تا 7500 تومان و سیب زمینی نو 

نیز 9 تا 11 هزار تومان شد. 
او تصریح کرد: نوسانات قیمت گوجه فرنگی در بازار به دلیل صادرات 
و رو به پایان بودن فصل کشت در میناب است و با آمدن بار جیرفت از 
ابتدای ماه آینده قیمت این محصول تعدیل می شود چرا که تولید این 
محصول در جیرفت دو تا ســه برابر سال گذشته افزایش یافته و قطعاً 
در میدان مرکزی میوه و تره بار این محصول از ماه آینده با قیمتی کمتر 

از 10 هزار تومان به فروش خواهد رسید.
گفتنی است، کشاورزان در گرانی و صادرات محصولات کشاورزی 
نقش چندانی ندارند و ربط دادن مسائل به آنها، آدرس غلط دادن است. 
در ســال های اخیر هر کیلوگوجه فرنگی همواره کمتراز یکهزار تومان 
و گاه 400 تا 500 تومان از کشــاورزان خریداری و در شهرها به چند 
برابر قیمت فروخته شده است. به گفته اغلب کشاورزان سود اصلی به 
جیب کلان دلالانی می رود که مافیا نام دارند و وزارت جهادکشاورزی 
با همکاری نهادهای اطلاعاتی و امنیتی باید اتحادیه ها و تشکل ها را از 

عوامل آنها پاکسازی کند تا بازار آرامش یابد.
سخنگوی صنعت برق:

کولرهای گازی
عامل قبض های نجومی است

سخنگوی صنعت برق گفت: در اقلیم هایی مانند تهران، 
کولرگازی و داکت اســپیلت، باعث مصــرف بیش از  اندازه 

می شود.
مصطفی رجبی مشهدی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 85 درصد 
مشــترکان در تهران از کولر آبی استفاده می کنند، اظهار کرد: در زمان 
ســاخت و ساز اگر شــرایط به نحوی باشد که با عایق شدن فضا شاهد 
خروج انرژی از واحد مسکونی نباشیم، کولرگازی راندمان بهتری نسبت 
به ســایر تجهیزات دارد؛ اما به دلیل عدم رعایت آیین نامه های سازمان 
نظام مهندســی برای جلوگیری از ورود گرمــا و خروج انرژی در زمان 
ساخت واحد مسکونی، شاهد اتلاف انرژی فراوان در این بخش هستیم.
وی افزود: کولرهای آبی مصرف انرژی کمتری دارند و مشترکانی که 
از این کولر اســتفاده می کنند در صورت استفاده از دور کند می توانند 

مصرف خود را به زیر الگو برسانند و هزینه کمتری بپردازند.
رجبی با بیان اینکه برای اغلب مناطق با اقلیم خشــک و اقلیم های 
مشــابه کولر آبی مطلوبیت دارد گفت: از مشــترکانی که کولرگازی یا 
داکت اســپلیت اســتفاده می کنند، نمی توان انتظار داشت که الگوی 
مصرف را رعایت کنند، هر چند کولرهای گازی برچسب انرژی دارند اما 
با بررسی های صورت گرفته به این نتیجه رسیدیم که بسیاری از کولرهای 
گازی موجود در بازار از راندمان مصرفی خوبی برخودار نیستند و یا به 
صورت قاچاق وارد کشــور شده اند. سخنگوی صنعت برق با بیان اینکه 
متوسط مصرف مشترکان پرمصرف، 450 کیلووات ساعت در ماه و معادل 
یک و نیم برابر الگوی مصرف است، گفت: همواره بیش از 60 درصد از 

مصرف برق در ماه های گرم سال به وسایل سرمایشی اختصاص دارد.
رجبی مشــهدی افزود: اگر دمای تنظیــم کولرگازی را یک درجه 
افزایش دهیم، حدود 3 درصد از مصرف برق آن کاســته می شــود، به 
عبارت دیگر اگر کولرهای گازی یا دستگاه  ای سرمایشی به جای دمای 
18 درجــه روی 25 درجه قرار گیرند، حدود 20 درصد از مصرف برق 
کاهش می یابد. به معنی دیگر با این اقدام شاهد کاهش 5000 مگاواتی 
مصرف برق خواهیم بود که معادل مصرف ســه استان خراسان رضوی، 

جنوبی و شمالی است.
به گفته سخنگوی صنعت برق، رعایت دمای 25 درجه)دمای آسایش( 
در کولرهای گازی، استفاده از دور کند کولرهای آبی و عدم استفاده از 
وسایل برقی پرمصرف در ساعات اوج مصرف مهم ترین راهکارهایی برای 

مدیریت مصرف و کاهش هزینه های برق است.
خبرگزاری فارس دیروز گزارش داد مصرف برق در کشور به صورت 
روزانه رکورد می زند و در تاریخ 24 فروردین سال 1401، شاهد اوج بار 

44 هزار و 760 مگاواتی در کشور بودیم.
بر اساس گزارش های صنعت برق، تامین انرژی صنایع و روشن شدن 
دستگاه های سرمایش مشترکان خانگی به خصوص در جنوب کشور دلیل 

اصلی رشد مصرف برق تلقی می شود.

با وجود کم بارشی شدید رخ داد

رکورد کم نظیر مصرف آب
در تهران 

با وجود کم بارشــی شدید در سال آبی جاری مصرف 
آب در تهران رکورد کم نظیــری در روزهای اخیر ثبت 

کرده است.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، سال آبی جاری که بیش از 
نیمی از آن ســپری شده، سالی خشــک و کم بارش برای کل 
کشور بوده است اما در برخی از استان ها وضعیت کسری بارش 
و کســری ذخایر سدها، به نسبت متوسط کشوری، بدتر است. 
یکی از این استان ها، استان تهران است که 18 درصد جمعیت 

کشور را در خود جای داده است.
سال آبی گذشته نیز یکی از خشک ترین سال های آبی ایران 
بوده، اما وضعیت ســال آبی جاری از سال آبی خشک قبل نیز 
بدتر است. در تاریخ 24 فروردین ماه 1400، میزان ذخایر آبی 
پنج سد اصلی تأمین آب تهران بالغ بر 717 میلیون مترمکعب 
بود. این رقم در روز متناظر سال جاری، یعنی 24 فروردین ماه 
1401 به 453 میلیون مترمکعب رسیده است. یعنی در مقایسه 
با سال آبی گذشــته، با 265 میلیون مترمکعب کسری آب در 

مخازن سدهای تهران مواجه ایم.
افت ذخایر آبی تهران در شــرایطی است که مردم با خیال 
راحت و حتی اســراف گونه در حال مصرف آب هستند. مصرف 
آب در تهــران در روزهای پایانی فروردین ماه به بیش از ســه 
میلیارد لیتر در روز رســیده و فقط در یک روز )23 فروردین( 
سه میلیارد و یکصد و ده میلیون لیتر آب شرب در تهران مصرف 
شده است که رکوردی کم نظیر برای مصرف آب در این زمان از 
 سال هست که هنوز حتی کولرهای آبی هم به مدار بهره برداری

نیامده اند.
یعنــی با توجه به این روند مصــرف آب در تهران، می توان 
انتظار داشت که با ورود کولرهای آبی که هر کدام بیش از یک 
نفر در شــبانه روز آب مصرف می کند، شــاهد ثبت رکوردهای 
عجیب و غریب مصرف آب در تهران برای تابســتان سال جاری 
باشــیم و این در شرایطی است که میزان  آب در دسترس برای 
 تأمین آب تابســتان امسال، بســیار کمتر از سال های گذشته

است.
در ســال های نرمال، حدود 70 درصد آب اســتان تهران از 
ذخایر ســدها تأمین می شود، امســال با توجه به کسری قابل 
توجه ذخایر سدها، پیش  بینی می شود در تابستان امکان تأمین 
حدود نیمی از نیاز آبی تهران از سدها ممکن باشد و باید حدود 
50 درصد نیاز آبی تهران را از مخازن زیرزمینی تأمین کرد که 
درخصوص وجود چنین ظرفیتی در برداشت از منابع زیرزمینی، 

تردید جدی وجود دارد.
همین روزها تهران با 90 روز کســری آب مواجه است و در 
واقــع اگر وضعیت بارش ها به همین صــورت ادامه یابد و بهار 
کم بارشــی داشته باشــیم، با توجه به ظرفیت برداشت از منابع 
زیرزمینی، احتمال بروز اختلال در تأمین آب تهران برای تابستان 

گرم امسال وجود دارد.
راهکار کاهش مشکلات آبی تهران در تابستان گرم امسال، 
علاوه بر ضــرورت اجرای طرح های جبرانی زودبازده از ســوی 
مســئولان امر و جلوگیری از آبیاری فضای ســبز شــهری با 
آب قابل شــرب، کاهش مصرف آب توســط مردم اســت و به 
نظر می رسد کاهش 10 تا 20 درصدی مصرف روزانه آب توسط 
تمامی مشترکان خانگی، برای گذر از تابستان بدون قطعی آب، 

ضروری است.
سازمان جنگل ها:

فرسایش خاک به ۲ میلیارد تن 
در سال می رسد

مدیرکل دفتر آبخیزداری و حفاظت سازمان جنگل ها 
گفت: متوســط سالانه فرسایش خاک در کشور حدود 
دو میلیارد تن است که شامل فرسایش آبی و فرسایش 

بادی می شود.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، هوشنگ جزی درباره 
اهمیت موضوع خاک تصریح کــرد: بنابر فرمایش رهبر معظم 
انقلاب،  مســئله خاک از آب مهمتر است چرا که امکان تامین 
آب از طرق مختلف وجود دارد اما به طور متوسط تشکیل یک 

سانتی متر خاک 700 سال طول می کشد.
او ادامــه داد: با وجود آنکه خاک هــای ما به غیر از مناطق 
شمالی تکامل یافته نیســت، با بحث شوری و فرسایش شدید 
خاک در کشــور مواجه هســتیم. باید توجه داشت که متوسط 
ســالانه فرسایش خاک در کشور حدود دو میلیارد تن است که 

شامل فرسایش آبی و فرسایش بادی می شود.
مدیرکل آبخیزداری و حفاظت سازمان جنگل ها گفت: 135 
میلیون هکتار از عرصه های کشــور عرصه های ملی اســت که 
برای کنترل فرســایش بادی و آبی خاک اقدامات آبخیزداری و 
آبخوانداری، توسعه پوشش گیاهی در عرصه های مرتع، جنگل 

و بیابان و بحث های حفاظت و بیولوژیک را انجام می دهیم .
گردوخاک؛نتیجهفرسایشخاک

گفتنی است چندی قبل مدیرکل حفاظت و مدیریت زیست 
محیطی آب و خاک سازمان محیط زیست تصریح کرد: بر اساس 
تخمین های صورت گرفته، سالانه 16 و چهار دهم تن در هکتار 
فرســایش خاک داریم که این میزان بیش از سه برابر میانگین 

جهانی است.
به گزارش خبرگزاری تســنیم؛ علی مریدی افزود: وســعت 
کشــور ایران 165 میلیون هکتار اســت که 90 میلیون هکتار 
آن فاقد خاک است. از سویی دیگر 76 میلیون هکتار از وسعت 
کشــور ما دارای خاک اســت که از این میزان در 18 میلیون و 
500 هزار هکتار آن کشــاورزی انجام می شود. بنابراین با وجود 
وسعت زیاد کشور، با محدودیت منابع خاک برای تامین امنیت 

غذایی مواجه هستیم.
وی در رابطه با مهم ترین عواملی که خاک کشــور را تهدید 
می کنند، گفت: فرســایش خاک به دو صورت فرسایش آبی در 
قالب رسوبات و فرسایش بادی در قالب گرد و غبار، دیده می شود. 

ضمن آنکه تهدید عمده دیگر، شوری و آلودگی خاک است.
مریدی افزود: فرســایش خاک علاوه بر اینکه باعث از دست 
رفتن خاک با ارزش بسیار بالا می شود، باعث تخریب و خسارت 
به محیط خواهد شــد. خاک ناشی از فرســایش آبی باعث پر 
 شــدن سدها و تالاب ها می شــود و فرسایش بادی هم در قالب

گرد و غبار به ما خسارت می زند.
او با تاکید بر اهمیــت عملیات آبخیزداری برای حفاظت از 
منابع آب و خاک کشور، گفت: بحث آبخیزداری باید به صورت 
جدی در دســتور کار دولت قرار بگیرد تا هم از خاک حفاظت 
شود و هم صیانت از منابع آب در بالادست حوضه صورت بگیرد. 

آمارها نشــان می دهد که با اجرای عملیــات آبخیزداری و 
آبخوانداری سالانه 9 تن در هکتار از فرسایش خاک و شش تن 
از رسوب جلوگیری می شود که این امر بدان معناست که اجرای 
این عملیات حداقل چهار و هشت دهم برابر اعتبارات تخصیص 

یافته صرفه اقتصادی دارد.

با توجه به احتمال حذف ارز ترجیحی در 
سال جاری برخی کارشناسان، ارائه کالابرگ را 
یکی از راهکارهای جلوگیری از تبعات حذف 

این ارز می دانند.
به گزارش مشرق، سالانه بالغ بر هشت میلیارد 
دلار بودجه به ارز ترجیحی اختصاص داده می شود 
کــه اختلاف عددی آن با نرخ ارز نیمایی 160 هزار 
میلیارد تومان خواهد بود اما سوال اینجاست که چند 
درصد آن به دست مردم رسیده است؟ پاسخ آن است 
که این میزان بودجه، نه تنها در سفره مردم چندان 
نمایان نشده، بلکه با رو شدن چندین پرونده بزرگ 
سوءاستفاده از ارز ترجیحی، ضرورت حذف آن بیش 

از پیش پررنگ شده است. 
میثم هاشــم خانی؛ کارشناس اقتصادی، در این 
زمینه گفــت که حدود 250 هــزار میلیارد تومان 
بــا حــذف ارز دولتی آزاد می شــود که اگــر آن را 
بین همه مردم تقســیم کنیــم ماهانه یک میلیون 
 تومــان به یک خانواده چهــار نفری اختصاص پیدا 

می کند.
حال دولت سیزدهم با شعار مبارزه با فساد روی 
کار آمــده و به دنبال حذف ارز ترجیحی اســت اما 
مســئله ای که دولت باید به آن توجه داشته باشد، 
اینکه حمایت از اقشــار محروم و متوســط باید به 
مهمترین دغدغه دولت بــرای حذف ارز ترجیحی 
تبدیل شــود. دلیل این اولویت بندی، احتمال ایجاد 
تورم در ســبد خرید گروه هــای کم درآمد به دلیل 
حذف ارز ترجیحی اســت. این پیامد می تواند فشار 
اقتصادی را روی دهک هــای پایین جامعه بیش از 

پیش افزایش دهد.
لزومتدریجی

حذفارزترجیحی
اگرچــه بســیاری از صاحب نظــران اقتصادی 
سیاســت حذف ارز ترجیحی را درست می دانند اما 
اجرای آن را مشــروط به مؤلفه ها و پیش شرط هایی 
می دانند. به اعتقاد بسیاری برای اجتناب از وخیم تر 
شدن اوضاع اقتصادی و معیشتی مردم، لازم است، 
حــذف ارز ترجیحــی به صــورت تدریجی صورت 
بگیرد. بی شــک حذف ارز مذکور، نیازمند الزاماتی 

چون ثبات اقتصادی، مثبت بودن تراز تجاری و تورم 
کاهشی است.

پیش شرط مهم دیگری که باید در راستای این 
جراحــی بزرگ اقتصادی انجــام بگیرد، اقناع مردم 
است. محمدجواد عسگری؛ نماینده مردم داراب در 
مجلس، بر همین اســاس تاکید می کند: »برای این 
تصمیم بزرگ، باید تمام جامعه به یک اقناع جمعی 
برسند و از سمت دیگر تولیدکنندگان باید اطمینان 
داشته باشند که در جریان حذف ارز ترجیحی زیان 
نمی بینند.« هرچند حذف ارز ترجیحی می تواند آثار 
مثبتی همچون افزایش شفافیت، کاهش رانت و فساد، 
کاهش مداخله دولت و... را به همراه داشته باشد اما 
انجام به یک باره آن، به بنگاه های کوچک و متوسط 

اقتصادی لطمه خواهد زد.
زمانوشیوه

حذفارزترجیحی
در حال حاضر اغلب دولتمردان، سیاستمداران، 
کارشناســان اقتصادی و... به دلیل فسادزا و رانتی 
بــودن ارز ترجیحی بر حــذف آن اتفاق نظر دارند. 
بیشتر اختلاف نظرها بر سر زمان و شیوه انجام این 

اصلاحات است. 

در این زمینه ابراهیم رئیسی؛ رئیس جمهور گفت: 
دولت تصمیم گرفته کارهای ســخت را با درایت و 
کم ترین عوارض پیگیری و اجرایی کند و ارز 4200 
تومانی باید تا حصول اطمینان از اینکه مشکلی پیش 
نمی آید، ادامه یابد و یا جبران آن را به مردم بپردازیم.

همچنین مســعود میرکاظمی؛ رئیس سازمان 
برنامه و بودجه به خانه ملت گفت: هر زمان شرایط 
و فضای اقتصادی کشور مساعد باشد، می توان بتدریج 
حذف ارز ترجیحی را عملیاتی کرد و در حال حاضر 
برای حذف ارز 4200 تومانی زمان و تاریخ مشخصی 

را نمی توان تعیین کرد.
او در پاسخ به سوالی مبنی براینکه دولت از چه 
زمانی اقدام به حذف ارز 4200 تومانی خواهد کرد، 
اظهار داشــت: براســاس قانون بودجه سال 1401 
اختیار حــذف و یا عدم حذف ارز ترجیحی برعهده 
دولت قرار داده شده است و از سوی دیگر حجم ارز 
4200 تومانی در کشــور به میزانی نیست که بتوان 

تا پایان سال از آن استفاده کرد.
کالابرگالکترونیکی
جایگزینمیشود

براین اســاس ، برای حــذف ارز ترجیحی ابتدا 

باید از آســیب ندیدن اقشــار کمتر برخوردار مردم 
مطمئن بــود. یکــی از راهکارهــای جلوگیری از 
تبعات حذف ارز ترجیحی، ارائه کالابرگ اســت. در 
همین راستا محمدرضا میرتاج الدینی؛ نایب رئیس 
کمیســیون برنامه و بودجه مجلس، درباره جزئیات 
کالابرگ دیجیتال به »انتخاب« گفت: »با کالابرگ 
الکترونیکی یا همان کوپن ســابق، افراد یارانه بگیر، 
کالاهایی که مشمول ارز ترجیحی می شود را از این 

طریق خریداری خواهند کرد.« 
طبق گفته نایب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس، » زیرساختی که بانک مرکزی برای دریافت 
این کالابرگ در نظــر گرفته، همان کارت اعتباری 
است. بدین صورت که برای افراد یارانه بگیر اعتباری 
در کارت شان تخصیص داده می شود و با این کارت 
در فروشگاه هایی که کارت خوان تعریف شده توسط 
کــدی که بانک مرکــزی داده، خرید می کنند. این 
کارت، کارت جدیدی نیســت و با همین کارت های 
موجود می توان کالاهایی که مشــمول ارز ترجیحی 

است را خرید.«
در این راستا مصطفی رضاحسینی؛ عضو هیئت 
رئیسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس نیز مطرح 
کــرد: » با حذف ارز ترجیحــی، دولت باید در حوزه 
بهداشــت و درمان و کالاهای اساسی برنامه داشته 
باشد و شاید با این وضعیت دولت مجبور شود برای 
آرام کردن شرایط اقتصادی، به کوپن هم روی آورد 

و همین زمزمه ها هم مطرح است.«
هرچه هســت امــا به نظر می رســد تنش های 
اقتصادی با یا بدون ارز 4200 تومانی بایستی کنترل 
شوند و این کنترل هم در بدیهی ترین حالت با نظارت 

دولت و ارائه کالا برگ ممکن خواهد بود.
البته این اقدام نیازمند چند پیش شرط مهم از 
سوی دولت است. ابتدا کالاهای مشمول ارز ترجیحی 
از ســوی دولت به وفور تامین شود تا مردم، به ویژه 
قشر آســیب پذیر جامعه، ناچار به تامین آن از بازار 
آزاد نشــوند. دوم اینکه مدیریت قیمت و نظارت ها 
به شدت افزایش پیدا کند و در نهایت اعتباری برای 
یارانه بگیران در نظر گرفته  شود تا قدرت خرید آن ها 

حفظ شود.

 ارائهکالابرگ
راهکارمؤثربرایجلوگیریازتبعاتحذفارزترجیحی

سرپرســت مجری طرح گندم از پرداخت 
سریع پول خرید تضمینی گندم به کشاورزان 

خبر داد.
ســهراب ســهرابی گفت: ظرف ده روز اخیر که 
عملیات برداشت در استان های خوزستان، سیستان و 
بلوچستان، بوشهر، هرمزگان و جنوب کرمان آغاز شده 
است، 50 هزار تن گندم خرید تضمینی شده و پرداخت 
وجه گندم کاران بلافاصله پس از ورود اطلاعات آنان در 

سامانه بانک کشاورزی، انجام شده است.
وی با بیان اینکه با گذشت زمان سطوح برداشت 
گندم افزایش خواهد یافت، افزود: در حال حاضر بیش 
از 1100 مرکز خرید آماده تحویل گندم کشــاورزان 

هستند.
سرپرســت مجری طرح گندم پیش بینی کرد: در 
ســال زراعی جاری نزدیک به 9 میلیون تن گندم در 
کشور برداشت و بخش اعظم آن تحویل مراکز خرید 

تضمینی تحویل داده شود.
سهرابی اضافه کرد: هر سال بخشی از گندم تولید 
شــده در کشور برای مصارف بذری و بخشی دیگر به 
مصرف صنف و صنعت می رسد و مابقی گندم که مازاد 
بر مصرف کشاورزان و صنایع است، تحویل مراکز خرید 

تضمینی دولتی می شود.
وی اظهار داشــت: برای فراهم کــردن عملیات 
برداشــت این محصــول، بیش از 19 هــزار کمباین 

آماده و برای تامین ســوخت این ماشین ها با شرکت 
پخش فرآورده های نفتی در ســطوح ملی و اســتانی 

هماهنگی های لازم شده است.
وی با اشاره به افزایش قیمت خرید تضمینی گندم 
گفــت: تعیین مبلغ 11 هــزار و 500 تومان برای هر 
کیلوگرم از این محصول موجب خوشحالی گندم کاران 
شده و تمایل آنان را برای مدیریت بهتر عملیات داشت 
و مدیریــت علف های هرز، بیماری ها و آفات و تغذیه 

گیاهی به ویژه در اقلیم های معتدل و ســرد که هنوز 
فرصت عملیات زراعی وجود دارد، افزایش داده است.

جزییاتکشتقراردادیگندم
سرپرست مجری طرح گندم با بیان اینکه کشت 
قــراردادی 2 میلیون هکتار از این محصول در اراضی 
آبی برای ســال زراعی 1402- 1041 در دستور کار 
معاونت امور زراعت قرار گرفته اســت، گفت: در بستر 
کشت قراردادی، نهاده ها شامل بذرهای اصلاح شده، 

ســموم مورد نیاز برای دفع آفات و کودهای فسفاته و 
پتاسه در قبال مستندات و ضمانت های لازم در اختیار 
گندم کاران قرار می گیرد و پس از برداشــت و تحویل 
محصول، هزینه های مربوط بــه این نهاده ها از مبلغ 

خرید، کسر می شود.
وی افزود: در کشــت قراردادی بخشــی از بیمه 

محصول از سوی دولت پرداخت می شود.
سهرابی در مورد کشت گندم در دیم زارها نیز اذعان 
داشت: اجرای طرح جهش تولید در دیم زارهای مستعد 
کشور در سال زراعی آینده در سطح 4 میلیون و 400 

هزار هکتار پیش بینی شده است.
وی گفــت: در قالب این طرح برخی غلات مانند 
گنــدم و جــو، دانه های روغنی، علوفــه و حبوبات با 
حمایت ها و خدمات ویژه برای دیم کاران زیر کشــت 

خواهد رفت.
ســهرابی بهینه کردن تولید، افزایش بهره وری و 
افزایــش عملکرد در واحد ســطح را از اهداف وزارت 

جهاد کشاورزی عنوان کرد.
وی اظهار داشت: در قالب این طرح نیز نهاده های 
مــورد نیاز کشــاورزان به راحتی تامین می شــود و 
دغدغه ای بــرای تولید وجود نخواهد داشــت و اگر 
در مســیر کشــت، عامل قهری مانند سرمازدگی یا 
خشکســالی اتفاق بیفتد، از طریق بیمه، حمایت های 

لازم صورت خواهد گرفت.

یک مسئول:

 پول خرید تضمینی گندم بلافاصله به کشاورزان پرداخت می شود

مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی گفت: امســال کارت های سوخت المثنی 
حداکثر در یک ماه صادر می شــود و تا یک ماه 
آینده همه ۵۰۰ هزار کارتی که از بهمن ماه باقی  

مانده است به دست متقاضیان می رسد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، کرامت ویس کرمی 
اظهار داشــت: تا کنون یک میلیون و 200 هزار کارت 
ســوخت صادر شده که از این یک میلیون و 200 هزار 
کارت ســوخت حدود 850 هزار عدد برای خودرو های 
بنزینی و نفت گاز عمومی اســت که سیستم سوخت 

آن ها ماهانه است.
ویس کرمی افزود: کارت سوخت خودرو های عمومی 
باری   و مسافری بنزینی باید ظرف یک ماه صادر شود چرا 
که سهمیه سوخت این خودرو ها یک ماه ذخیره می شود.
مدیر عامل پخــش فرآورده های نفتی ادامه داد: از 

یک میلیون و 200 هزار کارت ســوخت که صادر شده 
اســت حدود 250 هزار مربوط به خودرو های شخصی 

بوده که صادر شده و در حال ارسال است.
ویس کرمی با اشاره به اینکه آخرین تقاضای صدور 
کارت سوخت المثنی خودرو های شخصی حدود 500 
هزار است گفت: برای صدور روزانه 20 تا 25 هزار کارت 
ســوخت المثنی برنامه ریزی شده است تا ظرف یکماه 
آینده همه 500 هزار کارتی که از بهمن ماه باقی مانده 

است به دست متقاضیان برسد.
وی افــزود: روزانه حــدود 8 هــزار ثبت نام برای 

خودرو های شخصی انجام می شود.
مدیــر عامــل پخــش فرآورده های نفتــی گفت: 
خودرو های عمومی ســهمیه سوختشان یکماه ذخیره 
می شــود. این در حالی است که خودرو های شخصی و 
موتور ســیکلت حدود 9 ماه سهمیه سوختشان ذخیره 

 می شــود به طوری که برای خودرو های شخصی ظرف
9 ماه ماهی 60 لیتر و سقف 540 لیتر سوخت ذخیره 
می شود و برای موتور سیکلت ماهی 25 لیتر حدود 225 

لیتر ذخیره می شود.
ویــس کرمی گفــت: 750 هزار کارت ســوخت 
 المثنی خودروی شخصی ثبت نام شده که از این تعداد
250 هزار صادر شده است و 500 هزار در حال صدور 

کارت است.
این مســئول نفتی افزود: رانندگان نگران ذخیره 
کارتشــان نباشــند چرا که ذخیره کارت های قبلی تا 
سقف 540 لیتر به کارت جدید المثنی انتقال می یابد.

مسعود رضایی مدیر عامل سامانه هوشمند سوخت 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی هم گفت: بعد از 
حمله سایبری به سامانه ســوخت در آبان ماه 1400 
تعدادی از ســرویس ها دچار اختلال شد که به ترتیب 

 اولویت در صدد اصلاح مشــکل برآمدیم. رضایی افزود:
40 روز طول کشــید تا با دفاتر پلیس + 10 ارتباط ها 

برقرار و خدمت رسانی انجام شود.
مدیر عامل سامانه هوشــمند سوخت گفت: برای 
صدور کارت های سوخت هم اولویت بندی شد و به طور 
طبیعی اولویت با خودرو های نفت گاز عمومی و وسایل 

نقلیه عمومی همچون تاکسی ها بود.
رضایی گفت: مردم می توانند با مراجعه به ســایت 
خدمات انتظامی با وارد کردن مشخصات خودروشان و 
یا مراجعه به پلیس + 10 و یا تماس با شماره 09627 

برای برطرف شدن مشکلشان اقدام کنند.
 انتقاد ها درباره تاخیر در تحویل کارت های سوخت 
المثنی همچنان ادامــه دارد و افرادی وجود دارند که 
بیــش از 3 تا 5 ماه اســت که منتظــر دریافت کارت 

سوختشان هستند.

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:

کارت  سوخت المثنی یک  ماهه صادر می شود

وزیر صنعــت، معدن و تجــارت گفت: 
در ســال ۱۴۰۱ صادرکنندگان نمونه از بین 
صادرکنندگان محصولات دانش بنیان انتخاب 

می شوند .
سیدرضا فاطمی امین در حاشیه جلسه نشست 
هم اندیشی ارتقا تولید دانش بنیان در شرکت های 
بزرگ در جمع خبرنگاران گفت: وقتی به ســمت 
دانش بنیان حرکت می کنیم، عملا سرمایه انسانی 
را در کشور حفظ و ارتقا می دهیم، یعنی جدای از 
اینکه تولید می تواند باعث افزایش کیفیت، صادرات 
و کاهش قیمت شود، بعد دیگری دارد و آن فراهم 

کردن سرمایه انسانی است . 
وی با اشــاره بــه رتبه بندی شــرکت ها بیان 
داشت: در سال جاری صادرکنندگان نمونه از بین 
 صادرکنندگان محصولات دانش بنیان انتخاب خواهند

شد.

خودروسازیماصنعتینیست
بلکهکارخانهداریاست

معاون علمی و فنــاوری رئیس جمهور هم در 
نشست هم اندیشی با مدیران بیش از 30 شرکت 
بــزرگ گفــت: در خودرو ســازی صاحب صنعت 

نیستیم، بلکه صاحب کارخانه هستیم.
بــه گزارش فارس، ســورنا ســتاری گفت: با 
بیان اینکه تفاوتی بیــن صنعت و کارخانه وجود 
دارد، افزود: این مطلب به معنای آن نیســت که 
کارخانه داری کار بدی است، آن هم یک کار است، 
بالاخره توسعه صنعتی کشور که قبل از انقلاب در 
دهه 40 و 50 اتفاق افتاد، براساس صنعت مونتاژ 

شکل گرفت. 
وی بیان داشت: در خودرو سازی وقتی تحریم 
می شــویم با خودروســازان چینی کار می کنیم، 
یا اینکه در شــرایط دیگری با فرانسوی های کار 

می کنیم، بنابراین این صنعت نیست، بلکه کارخانه 
است. ستاری اظهار داشت: شرکت دارو سازی که 
صاحب دانش نیست، کارخانه است و اگرچه کار 
 ارزشــمندی انجام می دهد، اما صنعت محسوب

نمی شود. 
معــاون علمی و فنــاوری رئیس جمهور بیان 
داشت: صنعت آن چیزی است که طراحی، تولید 
و ماشین  سازی می کنیم و حتی اگر خط تولیدی 
از خارج می آوریم، خودمان سفارش آن را می دهیم 
و می دانیم که چه می خواهیم و لذا در این شرایط 

است که نیاز به دانش داریم.
ستاری با بیان اینکه در بخش صنعت کارهای 
به زمین مانده زیادی وجود دارد، گفت: در بخش 
کشاورزی حجم زیادی مواد غذایی وارد می شود و 
محدودیت آب نیز داریم، همچنین زیست دریا را 
فراموش کرده ایم و لذا در اینجا است که شرکت های 

بزرگ باید بازارها را فراهم کنند. وی اظهار داشت: 
یک کشور نفتی دولت چاق دارد و قوانین متناقض 
زیادی دارد و البته بخش ســنتی هم دارای یک 
چنین خصوصیاتی است، ما در بخش سنتی ثابت 
کرده ایم که می بازیم، بخش سنتی خصوصی ما از 

نوآوری مانند دولت استقبال نمی کند. 
معــاون علمــی و فنــاوری رئیس جمهــور 
اظهار داشــت: همه ما باید به فکــر از بین بردن 
خام فروشــی باشــیم و نوآوری را توسعه دهیم و 
 بــه فکر بالا بــردن هزینه های تحقیق و توســعه

باشیم. 
وی افزود: آنچه که مشــکل مــردم، جامعه و 
صنعت را حل می کند، محصول اســت بنابراین ما 
در معاونت علمی در خدمت شما شرکت های بزرگ 
هستیم و این همدلی که بین همه دستگاه ها ایجاد 

شده است باید غنیمت شمرده شود.

انتخاب صادرکننده نمونه از بین صادرکنندگان محصول دانش بنیان
وزیر صمت اعلام کرد


